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«Andorra és dependent i ho hem 
d’assumir. Europa ens és favorable»

EL PERIÒDIC

Experiència en el món de la políti-
ca no li’n falta. Va ser secretari d’Es-
tat d’Educació en el Govern de Jau-
me Bartumeu i, fins fa unes setma-
nes, conseller de Cultura al Comú 
de Sant Julià de Lòria, ara encapça-
la el projecte nacional de Progressis-
tes-SDP per «retornar el país a la ciu-
tadania». Va acceptar el «gran repte» 
per «capgirar la situació actual del 
país» i defensa aferrissadament tres 
grans idees: «Som inequívocament 
socials, progressistes i europeistes», 
manifesta. 

–Quin és l’objectiu de Progressistes-
SDP quant a representació al Con-
sell General?
–Som ambiciosos i sempre volem 
millorar. Obtenir tres consellers ens 
permetria incidir en el futur del pa-
ís i participar en l’acció de Govern. 

–No han volgut fer pactes preelec-
torals, però durant setmanes diuen 
que volen «estendre ponts de diàleg 
i no cavar trinxeres». Si la governabi-
litat d’un partit depèn dels progres-
sistes després dels 7 d’abril, pacta-
ran a qualsevol preu?
–Hem d’evitar que hi hagi una ma-
joria absoluta, sigui del partit que 
sigui. Les majories no són bones, pe-
rò tampoc ho són les minories àm-
plies. Per tant, estarem oberts al di-
àleg, a confrontar idees i al consens. 
Però no a qualsevol preu: no renun-
ciarem al nostre projecte de país 
perquè el nostre tarannà està ben 
marcat per la coherència i la credi-
bilitat. 

–La confluència d’Acord debilita 
els socialdemòcrates i pot provo-
car una transferència de vot cap als 
progressistes?
–Se’m fa difícil valorar les estratè-
gies d’altres partits. A més, el resul-
tat de les eleccions es preveu incert. 
Sense arribar a pactes preelectorals, 
els progressistes també hem confor-
mat llistes transversals amb sensi-
bilitats diverses i que comparteixen 
idees comunes.

–Què proposen per solucionar la 
problemàtica de l’habitatge?
–Establir un topall del 15% en l’aug-
ment de les rendes en les renovaci-
ons dels contractes d’arrendament 
i garantir un sistema de prestacions 
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JOSEP ROIG va néixer a Lleida el 1972 i va arribar al Principat quan era un adolescent. Llicenciat en Filologia, s’ha dedicat durant anys 
al món de la docència, una feina que ha compaginat amb la política. Té devoció per Sant Julià de Lòria, està casat i té dos fills. 

–El futur d’Andorra passa per l’acord 
d’associació amb la Unió Europa? 
–Ens és rotundament favorable, sí. Es 
donen dues situacions: el Principat 
és dependent i ho hem d’assumir. Pe-
rò a la vegada hem de ser plenament 
conscients de la nostra sobirania i, per 
tant, Andorra no pot operar amb les 
regles generals de la UE. Em consta 
que la Comissió és conscient i que ar-
ribarem a una entesa favorable per 
ambdues parts. Per això, l’acord d’as-
sociació ha d’anar lligat a una políti-
ca d’Estat. A més, s’ha de ser transpa-
rent amb la ciutadania. L’opacitat i 
la desinformació del Govern de DA 
l’únic que genera és descontent i re-
buig a la signatura de l’acord.

–S’ha de canviar el valor del punt de 
les cotitzacions per garantir les pen-
sions?
–No puc respondre a aquesta pregun-
ta perquè no tinc la informació de la 
CASS ni de l’Administració per l’opa-
citat que DA ha instaurat a les insti-
tucions. Però m’atreveixo a dir que 

i ajuts públics al lloguer. Fa dècades 
que sabem que patim crisis cícliques 
en aquest assumpte i ens hem d’an-
ticipar. Per això, hem de recuperar 
el Departament d’Habitatge. També 
hem de crear habitatge de gestió pú-
blica que sigui real, ja que DA presu-
meix de pisos que tenen un impacte 
insignificant en la societat, i ens com-
prometem a construir un centenar 
de pisos socials.

–La despenalització de l’avortament i 
el Coprincipat són compatibles?
–És clar, i més si volem ser un país pro-
gressista i adaptat als nous temps. La 
despenalització en els tres supòsits 
bàsics és un dret fonamental de les 
dones i l’hem de garantir. Per tant, 
és hora de portar el debat al Consell 
General. Ara bé, no ens plantegem 
un model d’Estat alternatiu al del 
Coprincipat. El copríncep episcopal 
encara no s’ha pronunciat explícita-
ment al respecte, però el poble andor-
rà és sobirà i els coprínceps han de res-
pectar les decisions que pregui.

Casanovas
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@albacasanovas

«Hem de despenalitzar 
l’avortament, però no 
ens plantegem un model 
d’Estat alternatiu al del 
Coprincipat»

«Establirem un topall 
del 15% en l’augment 
del preu dels lloguers 
i crearem un centenar 
d’habitatges socials»

33 El cap de la llista nacional de Progressistes-SDP, Josep Roig, atén a EL PERIÒDIC al centre històric d’Andorra la Vella. 
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els calaixos estan buits perquè per fer 
quadrar els pressupostos han hagut 
de posar mà a la caixa de les parapú-
bliques. El Govern de Toni Martí ha 
dilapidat les arques de l’Estat en in-
versions multimilionàries i en infra-
estructures faraòniques que han fra-
cassat. També està malbaratant els 
diners públics en assessoraments ex-
terns i en càrrecs de confiança.

–L’estat del benestar que proposen re-
quereix una forta inversió. Tan si les ar-
ques estan buides o plenes, preveuen 
apujar els impostos per garantir-lo?
–No, perquè suposaria agreujar enca-
ra més la fractura social que patim. El 
que reivindiquem i proposem és po-
sar l’economia al servei de les perso-
nes. Hem d’assentar les bases d’una 
economia duradora gastant millor, 
mantenint la pressió fiscal i diversi-

ficant l’economia, fent-la a la vegada 
productiva. Tanmateix, hem d’evitar 
les privatitzacions i controlar les ad-
judicacions, així com buscar noves 
oportunitats de negoci i potenciar el 
desenvolupament sostenible.

–És partidari de la construcció d’un 
heliport nacional i d’un aeroport? 
–En els últims vuit anys l’únic que ha 
fet el Govern ha sigut cremar projec-
tes quan el que hem de fer és millorar 
els que ja tenim i els que els polítics, 
uns i altres, ens vam comprometre a 
fer: finalitzem el vial i el desviament 
de Sant Julià, ja que la carretera és el 
principal accés al país. Hem realit-
zat una gran inversió a l’aeroport de 
la Seu d’Urgell i abans que volin els 
avions ja li girem l’esquena? Sí que 
veig amb bons ulls el transport per 
cable que proposa França i unir Por-
ta amb el Pas de la Casa amb un me-
tro subterrani per potenciar l’entra-
da i la sortida per la frontera franco-
andorrana. 

–El model turístic actual dona símpto-
mes d’esgotament?
–Sí, com també els dona el model del 
tabac. Hem de buscar alternatives. Es-
tem d’acord en trobar iniciatives per 
combatre la desestacionalització i en 
vincular Andorra a grans marques i 
esdeveniments, però no creiem con-
venient contractar a cop de talonari. 
S’ha afavorit un turisme de baix cost: 
la gent ve, però no gasta. Hem de po-
tenciar un creixement sostenible im-
plantant projectes que durin tot l’any 
i que generin llocs de treball. H

de prop
UN LLIBRE
TOT ESPERANT GODOT

UN PROGRAMA DE TELEVISIÓ
AL FILO DE LO IMPOSSIBLE

UNA XARXA SOCIAL
TWITTER

UNA BEGUDA
AIGUA

UN INDRET DEL PAÍS
COLLADA DE LA CAÜLLA

UN ANIMAL 
PAPALLONA

UNA PLATJA
SANT SEBASTÌA, A BARCELONA

UN MÚSIC O GRUP DE MÚSICA
JORDI SAVALL I M’AGRADA EL PUNK ROCK

UN LLOC ON VOLDRIA ANAR
EL MASSÍS DEL KARAKORUM

UNA CIUTAT DEL MÓN
COURMAYEUR

UN PAÍS
ANDORRA

UN FET HISTÒRIC
EL SUFRAGI FEMENÍ A ANDORRA, EL 1970

UN POLÍTIC INTERNACIONAL
MAHATMA GANDHI

UN ESPORTISTA
ANTON KRUPICKA

«El Govern de DA ha 
dilapidat les arques de 
l’Estat en inversions 
faraòniques que han 
fracassat»
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